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SWORN AFFIDAVIT 

I, the undersigned, 

JOHANNESVANLOGGERENBERG 

do hereby state under oath: 

1. The facts deposed to herein are true and correct and, save where the context 

indicates otherwise, within my personal knowledge. 

2. This affidavit is submitted for purposes of providing evidence to the Commission 
of Inquiry into State Capture ("the Commission"). 

3. The affidavit is in respect of the investigations relating to, inter-a/ia, Mr Thoshan 

Panday ("Panday"). 

Introduction 

4. As a background to this affidavit I wish to state that: 

4.1. Brigadier Laurence Charles Kemp ("Brigadier Kemp"), the Head of 

Provincial Financial Services in Kwa-Zulu Natal ("KZN") identified the high 
costs of accommodation and irregularities and handed over an internal 
Information note interalia to Major-General Johan Wessel Booysen 
("General Booysen") to investigate the matter. Colonel ("Col") 
Soobramoney commenced with the investigation, under an enquiry; 

4.2. Three months later Col Soobramoney resigned, and Col Van 

Loggerenberg took over assisted by me, Col SY Govender and Col Phillip 

Herbst; 

Overview of cases 

There are 4 cases registered that are linked to the investigation, namely: 
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5. Durban Central CAS 781/06/2010; this was the main case docket relating to the 

investigation of fraud and corruption regarding the Soccer 2010 world cup. The 

basis of evidence is that of procurement fraud and corruption; an overview of the 

case is as follows: 

5.1. Panday registered five (5) close corporations. They are Goldcoast Trading 
CC, Unite Mzanzi Trading and Projects CC, Valotone CC, Bravosat CC 

and Kaseef Traders CC. According to all the experian reports extracted 

from the CIPC database for the mentioned close corporations, Panday 
was the sole member of Goldcoast Trading CC. The sole members for the 

remaining close corporations he used his wife and family relatives. Once 

the close corporation documents were recorded on the SAPS supply chain 

management database at head office, the founding statements for all the 

close corporations except Goldcoast Trading CC, were changed by 

Panday at the CIPS to indicate that Thoshan Panday is the sole member 

of all the mentioned close corporations. The amended founding 
statements for the close corporations were never forwarded to SAPS 

supply chain management. Supply chain management at SAPS never 

knew that Thoshan Panday were now controlling all the close 

corporations. 

5.2. Col Navin Madhoe helped Panday get the project to supply 
accommodation and goods required for the 2010 soccer world cup. Before 

the 2010 soccer world cup, the provincial head office of KZN established 

different committees who were tasked to get all the different equipment 

and accommodation for members at the 2010 soccer world cup. Col 

Madhoe was involved in the procurement side for accommodation. 

Brigadier Govender from the provincial Head Office was in charge of the 

committee. Every time this committee convened Col Madhoe would have 

the excuse that Head Office in Pretoria is still dealing with the matter and 

he did not receive any response from them yet. At the eleventh hour the 

accommodation was still not resolved, and it became an emergency to get 
accommodation. There are provisions in the supply chain management 

manual that a supplier could be appointed without any tenders from other 
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suppliers in the case of emergency. Col. Mad hoe then in a letter he wrote 

to management suggested that Gold Coast Trading CC and related close 

corporation can supply the accommodation and goods required for the 

2010 soccer world cup. In the same letter he also stated that tenders were 

in fact sent to other suppliers, but they never responded, or some did not 

respond in time. Capt. Narainpershad who worked under Col. Madhoe at 

supply chain management were responsible to send the tender out to 

other suppliers. During our investigation it was established that other 

suppliers did in fact respond in time, but Capt. Narainpershad kept them 

in the dark and never replied to anyone of them. 

5.3. During our investigation we established the Thoshan Panday increased 

the cost of accommodation between 200% and 400% when he invoiced 

the SAPS. For goods he did the same. For example, Panday purchased 

generators from a company in Pinetown for @ R4 900 each and invoiced 

the SAPS @ R97 000 each. All the invoices received from Thoshan 

Panday's close corporations by the provincial supply chain management 

were approved by Capt. Narainpershad and Col. Madhoe. 

5.4. We made an application to appoint a forensic auditor; some firm was 

initially appointed; however, they did not know how to investigate the case 

and wanted to sub-contract to other companies. We informed them that 

head office will not approve it. We then wrote a memo to Brig Lategaan 
and then Price Waterhouse Coopers ("PWC") was appointed. 

5.5. We conducted searches and seizure operations and handed the data and 

documents to Trevor White from PWC. Around the end of 2013, the report 

was completed by PWC. 

5.6. The case has over 200 affidavits in the docket with 6 lever arch files and 

the PWC report was over 372 pages with 20 lever arch files documentary 

evidence: The investigation clearly indicates fraud and corruption. 

Benefits to suspects 

5.7. The Provincial Commissioner, Lt. Gen. Ngobeni: She arranged a surprise 

birthday party for her husband. The birthday party was at the Dish 
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restaurant in Umhlanga Rocks. Thoshan Panday paid a R10 000 cash 

deposit to Mr. Freddy Singh the manager of the restaurant. Toshan 

Panday paid the remainder_R8712 with his credit card. The birthday party 
was held on the 29th May 2010. 

5.8 On the 4th June 2010 at 07H45 Mr. Thoshan Panday visited the 

restaurant manager and requested him to print him a tax invoice from 

the restaurant for the function that were held on the 29th May 2010. He 

further requested him to inflate the original amount on the tax invoice. He 

further requested him to issue the tax invoice in the name of Mrs. BM 

Ngobeni from no.6 Palm Boulevard, New Town Centre, Umhlanga. He 

further requested him to make the invoice date the 3Qth May 201 O and to 

reflect the function date as the 3Qth May 2010. Mr Freddy Singh also had 

to reflect Thoshan Panday's name opposite the.job no. on the tax 

invoice. The manager asked Thoshan Panday what the purpose of this 

tax invoice would be. Thoshan Panday assured him that it was for his 

own personal use and for nobody else. 

5.9 The manager issued Thoshan Panday with a tax invoice dated the 30th 

May 2010 with all the details he supplied to him for the total amount of 

R29 712.00 (twenty-nine thousand seven hundred and twelve rand). The 

affidavit of Mr Freddy Singh is filed in the docket. This is in the report 

from PWC. 

5.1 O General RS Pillay from Supply Chain Management in Head Office: 

Thoshan Panday paid for General RS Pillay's car hire when he came down 

to KZN. (This is in the report from PWC). 

5.11 Capt. Ashvin Narainpershad: Thoshan Panday bought him a tred mill and 

paid his sons fees who studied at a collage. (This is in the report from PWC). 

5.12 Col. Navin Madhoe: Panday bought him a vehicle and paid for a holiday 

for his whole family in Cape Town. (This is in the report from PWC.) 
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6 Durban North CAS 386/09/2011 (Party) 

6.1 O This relates to the birthday party of the husband of the PC, Ngobeni, which 

was paid for by Panday; 

6.11 This evidence is also contained in the main case and the PWC report 

covers this aspect. However, the Provincial Head OPCI General Booysen 

("Booysen") told us to register a separate case for the birthday party; 

6.12 This case is investigated by Col Herbst, who was called to a meeting by 
the former KZN OPP, Adv Mlotshwa. The OPP said that there was 

sufficient evidence; however, this was not provided in writing; (This is the 

same Adv Mlotshwa that agreed to prosecute the Amigos case); 

6.13 Advocate ("Adv") Wendy Greet had the case initially and declined to 

prosecute; however, in the opinion of the SAPS, her reasoning appears to 

be flawed. 

6.14 The case was later declined by Adv Noko, the KZN OPP appointed after 

Adv Mlotshwa. 

6.15 Subsequent to the withdrawal, a memorandum was sent from Brigadier 

Ngobeni (the husband of the PC) dated 13 March 2012, to the Deputy 
Provincial Commissioner requesting a copy of the docket that was 

investigated against his wife regarding his birthday party. 

6.16 We as the investigation team refused to provide a copy of the case docket. 

7 Durban Central CAS 466/09/2011: Bribery I Corruption 

7. 1 O This case is in respect of the money placed in the boot of Booysen's car 

to bribe him. The gist of the matter is that Panday offered Booysen a 

R2 million bribe and the subsequent events led to: 

7.10.1 The SAPS obtaining authority in terms of Section 252(A) of the Criminal 

Procedure Act to participate in the bribe as a trap; 
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7 .10.2 R 1,4 million was placed in the boot of Gen Booysen's car by Col N 
Mad hoe, which was video recorded for evidential purposes; 

7.10.3 Col. N Madhoe and Thoshan Panday were arrested and charged for 
bribery and corruption. 

7.11 The investigators were Col L Sherriff and then Col P Du Plooy. We wanted 

the case to be dealt with as a 'racketeering' matter, combined with the 
other main case, however it was separated. 

7 .12 There was a complaint I representation submitted to the DPP's office. 

Col Herbst was then called to see Adv Bheki Mnyathi (Acting OPP). He, 
Mnyathi, reviewed the matter and indicated there was sufficient evidence; 

where-after would have sent that report to Advocate Lawrence Mwrebi. 

7.13 Adv Wendy Greet subsequently replaced Adv Mnyathi. 

7.14 The matter was enrolled in the regional court; however, on the morning 
when the matter was about to start (and be transferred to the High Court), 
the prosecutor Adv. Wendy Greet was handed a letter from the then OPP, 
Adv Noko, to provisionally withdraw the case. 

7.15 A copy of the memorandum from Adv Noko, addressed to Adv Vani 

Govender, dated 7 February 2013, regarding CAS 466/09/2011, is 
attached hereto per Annexure JVL 1. The memorandum states: 

7. 15. 1 I have been presented with representations in this matter which 

raise some concerns regarding Justice. Time is needed to 

investigate these concerns ... 

7. 15. 2 There is a prima faci case against the accused persons, however 

in the interests of justice I have decided to provisionally withdraw 

this matter ... 

7.15.3 This case must be withdrawn on 11 February 2013 when it 

appears again in court ... " 

8 Durban Central CAS 122/04/2012-Corruption and Fraud 
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8.10 This matter relates to Captain Stevens who was used as an agent where 

Panday offered him a million rand as a bribe to falsify documents and to 

forge Brig. Hunters signature. 

8.11 Adv Dorian Paver is the prosecutor, who never declined to prosecute the 

matter; however, we as the investigators requested that he provisionally 

withdraw the matter because of the transcripts that needed to be redone. 

8.12 We as SAPS had to reapply for funds for the transcript to be redone as 

the lady who did the initial transcript could not understand the Indian 

'lingo'. 

9 Interference in investigations: Durban Central CAS 781/06/2010 

9.10 As the investigators we were informed that the PC, Ngobeni, told General 

Booysen to stop the investigation on a few occasions. 

9.11 A copy of an affidavit of Brigadier Kemp, Head of Provincial Financial 

Services, is attached hereto as Annexure JVL 2(1) to JVL 2(50), which 

states that: 

9.11.1 He received a telephone call from the PC, Ngobeni, informing him to tell 

General Booysen to stop the investigation; 

9.11.2 He attended the meeting with the PC, Booysen and Madhoe; where the 

PC informed him he must cease from sending information directly to Head 

Office. 

9.12 A copy of an affidavit of Col Melony Moodley, from the regional finance 

office. is attached hereto as Annexure JVL 3 (1) to JVL 3 (22), which 

states that: 

9.12.1 She was present when Brig Kemp received a call from the 

Provincial Commissioner to stop the investigation; 

9.12.2 Col Subramoney, the initial investigator, handed all documents 

back to her on instruction that the case was to be closed; 
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9.12.3She was intimidated by anonymous calls; 

9.12.4Col Madhoe informed her the evening before the DPCI came to 

search their financial offices at SAPS, that he had been informed 

by Col Clarence Jones and Col WS Mhlongo, that her offices were 

to be searched the next day; 

9.13 Col Soobramoney phoned Lt. Gen. Dramat the head of the Hawks and 

informed him about the investigation and the interference of the PC. Col. 

Soobramoney and I then had a meeting with Lt. Gen Dramat at his office 

in Pretoria. We briefed Gen Dramat ("Dramat") and he indicated that the 

PC has no right to interfere with the case and that we must continue with 

the investigation. 

9.14 Serious economic offences were supposed to be involved; however, they 

never took the case and we continued with the investigations. 

9.15 'Doors' were blocked in our investigation; however, we obtained 

documents via search and seizure warrants. Other documentation was 

never located, which we presumed was destroyed. 

1 O Prosecutors withdrawal of main cases 

10.10 Adv Bromley-Gans was the initial prosecutor in the main case docket, 

CAS 781/06/2010; she then resigned. It was then handed to Adv Abby 

Letsholo. 

10.11 To my knowledge, Adv Letsholo was also appointed to deal with the water 

purification case, commonly known as the Amigos case; where it allegedly 

sat in his office for three years; 

Interception and monitoring order 

10.12 During the investigation, I received two phone calls on my office landline 

from an anonymous lady who was working in Panday's office. The lady 

informed me that Thoshan wants to kill him and there were threats to the 

rest of the team. A few months later, I received a similar call. We reported 

Page Sh 

RR1-JVL-008



this to Big Lategaan the Provincial commander of the Commercial Crime 

Unit. Brig Lategaan made an application to Crime Intelligence ("Cl") to 

assist, concerned about the safety of the investigators; 

10.13 Col Brian Padayachee from Cl was then appointed to investigate the 

death threats against the members. To assist Col Padayachee's in his 

investigation he applied for and obtained an interception and monitoring 

order (Act 70) to listen to the conversations of Panday and the other 

suspects in the case; 

10 .14 Advocates Vani Govender and Adv Willie Muller from the prosecuting 
office were aware of this. Col Brian Padayachee also attended a meeting 

with us as investigators and the prosecutors stating that there were certain 

conversations that may assist or be applicable to our case. We stated that 

(and agreed upon by Adv Muller) that we did not need this evidence in the 

main case of procurement fraud and corruption. From the outset of the 

investigation we never considered to obtain an interception and monitoring 

order (Act 70) for the main case. 

10.15 Col Brian Padayachee told us about certain aspects that Adv Vani 

Govender and Adv Wendy Greef decided to use the information regarding 

the Act 70 for the bribery case of Gen. Major. Booysen Durban Central 

CAS 466/09/2011. We then left as we said we did not need the Act 70 and 

did not listen to any of the telephone interception. 

Meeting with prosecutors in January 2014 

10.16 On the 15 January 2014, we had a meeting at Adv TA Letsholo's office on 

the main 781/06/2010 docket with the forensic report. Col Jones was not 

involved at any stage of the investigation. We never reported to him on all 

these cases. The meeting was attended by me, Col Govender, Adv 

Vim bani and Adv TA Letsholo. Adv Vimbani is the Deputy Director of 

Public Prosecutions and the regional head of the Commercial Crime 

Courts in Kwa-Zulu Natal. 
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10.17 We discussed the evidence against the various suspects and Adv 

Letsholo and Adv Vimbani were happy and agreed with the evidence 

against Panday, Madhoe, Narainpershad, Gen. Maj RS Pillay, Pravisha 

Panday, Arvenda Panday and all the close corporations involved. 

10.18 However, when it came to discuss the evidence against the P C, Lt. 

Gen.Ngcobeni, Adv Letsholo said he has his reservations and Adv 

Vimbani concurred with him. I indicated that the evidence against 

Narainpershad was similar to that against the P C; thus, if they were 

satisfied with the evidence against Narainpershad and all the others, then 

how could they not be happy with the evidence against the PC Lt. gen. 

Ngobeni. 

10.19 After some deliberation I indicated out of frustration that if the prosecutors 

considered the evidence insufficient against the PC (whereas there was 

similar evidence against the other suspects) then they may as well not 

prosecute on any of the charges. We got up and left and we later reported 

this to our superiors in the Hawks. I informed Colonel Govender after the 

meeting that it is my gut feeling that the decision not to prosecute is a 

political decision. In my view there could be no other reason not to 

prosecute the PC. It is common knowledge that Thoshan Panday and one 

of Jacob Zuma's sons are partners in a business. 

Listening to privileged conversations 

10.20 Allegations that the SAPS were listening to privileged conversations later 

arose when Gen. Maj Dina Moodley, provincial Head of Crime Intelligence 

instructed Col Collin Naidoo that whilst transporting Panday to court, he 

must stop at Gen. Maj. Deena Moodley's office. 

10.21 It is alleged that Panday and Gen. Maj. Deena Moodley had a discussion 

alone. We as the investigators were not aware of the discussion; however, 

it appears that it was alleged by Panday that Gen. Maj. Deena Moodley 

indicated he 'was aware of what Panday's defence was going to be'. 
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10.22 Adv Letsholo later put this in a report utilising it as a reason to withdraw 

the case, as will be detailed further below. However, in the opinion of the 

Hawks, even if this conversation took place, it would not be a reason to 

withdraw the case. At this point in time there were not even a draft charge 

sheet and I find it difficult that Gen.Maj. Dina Moodley could tell Thoshan 

Panday what his defence was. In my view his knowledge to the case was 

limited. This argument could be argued in court. 

10.23 We stated that we never listened to the Act 70 interception, as it was not 

used in the forensic report or our docket. The the Act 70 was not applicable 

to Durban Central CAS 781/10/2010. As mentioned, I never applied for an 

Act. 70. In confirmation thereof, we obtained a memorandum from PWC 

- (Trevor White) addressed to the me. A copy of the memorandum is 

attached hereto per Annexure JVL 4 where Trevor White stated that he 

had been provided with a copy of the memo by Adv Letsholo declining to 

prosecute and that: 

10.23.1 The investigating officer informed Adv Letsholo in his presence 

on 21 May 2013, that there was an interception and monitoring 

order, but it was not related to CAS 781 ; and was never used in 

Durban central CAS 781/10/2010. 

10.23.2 PWC had never listened to any recordings of conversations; 

10.23.3 He was present when Adv Letsholo indicated there was 

sufficient evidence against Narainpershad, Mad hoe and Panday 

ant the others listed in the forensic report but he had reservations 

· regarding the evidence against the PC; 

10.23.4 I made a comparison to Adv Letsholo of the gratification received 

by Narainpershad and the PC indicating 'the evidence was the 

same'. 

10.24 As indicated by Trevor White, we informed Adv Letsholo at the outset 

that the Act 70 was running at the time for the corruption case re Maj. 

Gen. Booysen in Durban Central CAS 466/9/2011. Adv Letsholo was 
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satisfied with this at the time; however, he later denied that he was aware 

of the interception and monitoring order. 

10.25 Adv Letsholo also stated in one of the meeting that he wanted to listen 

to the entire Act 70 recording. However, Col Brian Padayachee said that 

Adv Letsholo was not entitled to listen to all the telephone conversations 

recorded, as only certain portions were relevant to the criminal matter. 

Adv Vani Govender and Adv Muller had indicated that they were going 

to use portions for the Durban Central CAS 466/09/2011 case (in respect 

of the money placed in the boot of Gen Booysen's car to bribe him). 

Meeting with prosecutors in March 2014 

10.26 There was a subsequent meeting with Adv Letsholo in March 2014, 

attended by Col Govender and Col Jones. I did not attend this meeting. 

Adv Letsholo stated that he was going to decline to prosecute the matter 

as he had received representations from Panday. These representations 

from Panday were never provided to us as investigators. This is the first 

time we heard that Toshan Panday made representation in respect of 

the case. During all my years as a detective it is the norm that when the 

prosecutor receives representations from an accused person he will 

inform the investigating officer immediately and ask him to investigate 

the issues and comment on the representations. From the feedback from 

Col Govender, it appeared to me that: 

10.26.1 Col Jones was investigating those representations. 

10.26.2 Adv Letsholo had already made the decision not to prosecute 

when he arrived at the meeting. 

10.27 Col. Govender asked for the representations made by Panday; however, 

Adv Letsholo and Col Jones declined to provide these. 

10.28 Adv Letsholo then provided a memorandum declining to prosecute the 

cases and a copy of the memorandum from Adv Letsholo to Adv Vimbani 

dated 25 March 2014, is attached hereto per Annexure JVL 5(1) to 
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JVL5(6). The memorandum alleged that we as the investigators were 

targeting the PC and which: 

10.28.1 States that there "is just no evidence against the Provincial 

Commissioner''; 

10.28.2 Alleges that the police had hidden the interception and 

monitoring and wanted to use pieces of that evidence and had 

listed to privileged conversations between Panday and his 

attorney; 

10.28.3 Alleges that Gen. Maj Deena Moodley from Cl told Panday he 

knew his defence and he wanted to get rid of the P C, Lt. Gen. 

Ngobeni; 

10.28.4 Constitutional rights had been infringed and the case was 

tainted; therefore, he declines to prosecute. 

11 Legal opinion 

11.10 We reported the withdrawal of the cases by Adv Letsholo to Lt. Gen. 

Dramat per a memorandum from me dated 27 May 2014. A copy st this 

fl memorandum is attached hereto per Annexure JVL 6(1) to JVL 6� and 

� 'P sets out detailed responses to the memo from Adv Letsholo where he 

declines to prosecute, indicating: 

11.10.1 Why the reasons are unjustified; 

11.10.2 That Adv Letsholo and Adv Vimbani appeared to be protecting 

the PC Lt. Gen. Ngobeni; 

11.10.3 That the Interception and monitoring was not applied for nor 

used for the main case CAS 781/06/2010 and no reliance is 

placed on any such evidence. 

11.11 Lt.Gen. Dramat instructed Brigadier Van Graan a legal officer from SAPS 

Head Office to come and have a look at the docket. After the review of the 
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case, Brig Van Graan then sent correspondence to Dramat 

recommending that the prosecution continue. 

11.12 Dramat then wrote to Adv Vimbani, a copy of which is attached hereto per 
Annexure JVL 7(1) to JVL 7(2). The memorandum from Lt.Gen. Dramat 

stated that: 

11.12.1 He disagrees that the case is tainted (irredeemably stained) 

11.12.2 His office intended to take the matter further and enquires 
whether Adv Vimbani agrees with the views of Adv Letsholo. 

11.13 Adv Vimbani never responded and instead gave the letter to Adv 
Lawrence Mwerbi. Adv. Lawrence Mwerbi at this stage was the National 

head of the Commercial crime courts. Adv Mwerbi replied in one line 

stating, "he had nothing to state at this stage". 

12 Advocate Noko 

12.10 After _our representations stating that the SAPS disagreed with the 

withdrawal, Adv Noko gave a memorandum on all the cases wherein she 
declined to prosecute all the cases. Adv Noko's report contained various 

untruths and misrepresentations, which were pointed out in a subsequent 

response by Gen.Maj Booysen. 

12.11 A copy of the memorandum from Adv Noko dated 21 October 2011, 

declining to prosecute the matters is attached hereto as Annexure JVL 8 
1 (1) to JVL 8(8), which: 

12.11.1 States that the investigators have 'agendas' and were trying to 

falsely implicate the P C; 

12.11.2 Suggests that Booysen has an agenda to become the PC and 

access 'secret funds'; 

12.11.3 States that the constitutional rights of the accused were abused. 
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12.12 I can confirm that certain statements made by Adv Noko in her 

memorandum, such as that "Maj Gen Booysen is the complainant and the 

only witness in the 466 case against Mr Panday and Co/ Madhoe" are 

false. 

12.13 The case docket clearly confirms that Booysen is not the complainant and 

is merely one of many witnesses. 

12.14 The detailed response by Booysen to Adv Noko dated 19 Nov 2014, 

referring to the memo from Noko dated 21 October 2014 is attached 

hereto per Annexure JVL 9(1) to JVL 9 (10). Booysen addressed this 

letter to the National Director of Prosecutions, Pretoria. In the 

memorandum, Booysen sets out: 

12.14.1 The inaccuracies and untruths in Adv Noko's memorandum 

12.14.2 That the suspects version is preferred over the SAPS by Adv 

Noko; 

12.14.3 That he had no agenda to become the PC and would not have 

access to secret funds if he was to become the PC. 

12.15 With regards to the attacks on the investigations and Booysen, I can 

confirm that we obtained an affidavit of Sandesh Dhaniram (now 

deceased), who was detached to a Taxi Violence task team in 2009. A 

copy of this affidavit is attached as per Annexure JVL 10(1) to JVL 
10(12), which: 

12.15.1 Describes Col Aiyer's prolonged 'fight' with Booysen and his 

attempts to discredit Booysen; 

12.15.2 States that Col Aiyer gave items to be handed to 'Comrade 

Vavi' to publicise and discredit Booysen, including a compact 

disc ("CD") with crime scene photos depicting Booysen; 

12.15.3 States that he, Dhaniram, later copied the CD and handed it to 

Col Madhoe, who in turn handed it to Panday; 
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12.15.4 Describes his dealings with Panday and Madhoe on various 

occasions thereafter. 

13 Col Jones 

13.10 Although Col Jones was the head of ACTI at the time, Col Govender, Col 

Herbst and I did not report to him in respect of these Panday related 

investigations due to sensitivity of the investigations. 

13.11 Shortly before Adv Noko signed the memorandum dated 21 October 2011, 

declining to prosecute the matters, Col Jones called me, Col Govender 

and Col Herbst to a meeting. He had a copy of the unsigned memorandum 

in his possession and started asking us questions about the case. He also 

appeared to be recording us as he placed his cellphone in the middle of 

the table. As a result, we left the meeting. 

13. 12 After the withdrawal of the case, Col Jones wrote a letter to SAPS finance 

instructing them to release the R15 million which had been seized from 

Panday by the Asset Forfeiture Unit. I obtained a copy of the letter and is 

attached as Annexure JVL 11 (still to be located). It is unheard of that 

your own commander is working against you. 

13.13 I heard from my old colleague's that Col Jones was recently found guilty 
at a disciplinary hearing for dishonesty and was fired from the SAPS. 

However, the sanction was later overturned by Lt. Gen. Lebeya the head 

of the Hawks. I heard his period of suspension before the disciplinary trial 

was converted to unpaid leave and he is now back at work. This appears 

to be a political decision and in my view irregular. I humbly request that 

the commission investigates this matter if it falls within its mandate. 

14 IPID 

14.10 In order to ensure that the cases proceeded, we then booked the case 

dockets out to IPID and reported this to Mr Robert McBride. We then met 

with the Advocates from IPID and went to Pretoria and made 

representations to them. 
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14.11 We met Mr McBride and Gen Maharaj, together with Col Piet Du Plooy 

(for the 466 case) and Trevor White in KZN. After a presentation, Mr 

McBride stated that he will ensure the case gets into court and made a 

few calls in our presence. A few weeks later he was suspended. 

14.12 The NDPP Nxasana then appointed Adv. Gerrie Nel and Andrew Leask to 

deal with the case. They interviewed us; however, shortly after that 

Nxasana and Adv. Gerrie Nel were removed. Nothing further transpired 

with the cases. 

15 Re-instatement of charges 

15.10 After the appointment of Adv Shawn Abrahams as the OPP, he sent a 

directive that the charges against Panday and his co-accused should be 

re-instated. Panday then brought an application for a permanent stay of 

prosecution. 

15.11 The OPP then had external counsel appointed to defend the application 

to place it back on the roll. Adv. Hilton Epstein SC from the Johannesburg 

Bar was appointed, and we met with him in March 2018. The review 

application is now before the High Court per case number 4477/2018. We 

submitted confirmatory affidavits to Epstein. As a result of Adv. A 

Letsholo's decision not to prosecute the matter it now cost the taxpayers 

thousands of Rands to pay a private senior council to litigate the matter in 

a High Court. 

15.12 A copy of the respondents answering affidavit, the then ADPP Adv. Silas 

Ramaite is attached hereto marked Annexure JVL 12(1) to JVL 12(122). 
The submission sets out the reasons why the decisions by Adv Noko, Adv 

Letsholo and Adv Vimbani were baseless, unfounded and incorrect. 
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16 Current status 

16.10 Adv Wendy O'Brien has been appointed to deal with all four cases and 

the indication to me is that; 

16.10.1 The review of the application for the stay of prosecution in the main 

case Durban Central CAS 466/10/2010 is likely to take another 2 

years; 

16.10.2 Consequently, a racketeering prosecution is unlikely to take place; 

16.10.3 She was appointed one inexperienced investigator from IPID to 

assist, which will not suffice if she is to proceed to trial; 

16.10.4 She has requested the original investigators be re-appointed to 

assist with the preparation of the cases for trial. 

I know and understand the contents of this declaration. 

I have no objection to taking the prescribed oath. 

I consider the prescribed oath to be binding on my conscience. 

JOHANNES VAN LOGGERENBERG 

I certify that the deponent has acknowledged that he knows and understands the 

contents of this statement. This statement was sworn to before me and the deponent's 

,-�aced thereon in my presence at Durban on 2019-11-26 at 14h50. 

COMMISSIONER OF OATH 
fj/r �t:e/J }l6US7. 
EX OFFICIO 
!)/Jc;( - .$�X. �II' L. I ���� �,..J. 
,4rF1Fk« P£f«oKW 
Colonel 
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IN THE KWAZULU-NATAL HIGH COURT, DURBAN
REPUBLIC OF SOUTH AFRICA

 

       CASE NO:12044/10

In the matter between 

T. PANDAY              Applicant
and

MINISTER OF POLICE AND OTHERS         Respondent

JUDGMENT
                      Delivered: 18 April 2012

MURUGASEN J 

[1] This an application to review and set aside the issuance of subpoenas in 

terms of the provisions of Section 205 (1) of the Criminal Procedure Act 51 of 1977  

on the grounds that the issuance is inconsistent with  the Constitution of South 

Africa and invalid,  and for  an order  directing  the return of  the  documents  and 

records obtained pursuant to the execution of the subpoenas.

[2] The applicant, Thoshan Panday, seeks the following orders:

1 an order reviewing and setting aside a decision by the Magistrate, Durban 

Magistrate Court (the Fourth Respondent) during May and June 2010 to 

issue five subpoenas in terms of the provisions of Section 205 (1) of the 

Criminal Procedure Act 51 of 1977;

2  an order declaring that the issuance of the subpoenas is inconsistent with 

the Constitution and invalid;

3 an order declaring that the issuance of subpoenas in terms of Section 205 

of  the  Criminal  Procedure  Act  51  of  1977  (the  CPA)  by  the  Fourth 

Respondent without keeping proper records of the application and decisions 

leading to the issuance of the subpoenas is unconstitutional;
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4 an order declaring that  the authorisations issued by the Deputy National 

Director  of  Public  Prosecutions  dated  14  April  2005  are  not  the 

authorisations required by Section 205 of the CPA;   

5 an order that the Minister of Police, the Minister of Justice and Constitutional 

Development and the Director of Public Prosecutions (the First, Second and 

Third Respondents respectively)  return all  the documents and records of 

accounts obtained pursuant to the execution of the subpoenas be returned 

to the applicant’s legal representatives; and

6 an order for costs against the First, Second and Third respondents jointly 

and severally.

[3] The relief sought by the applicant is premised on the following alleged

Procedural irregularities or failure to follow due process which renders the issue of

the subpoenas inconsistent with the Constitution and invalid : 

1 The  failure  of  the  4th respondent  to  keep  a  proper  record  of  the 

circumstances leading to the issue of the subpoenas and his decisions, and 

to  retain  copies  of  the  section  205  applications  constitutes  a  drastic 

procedural irregularity, which detracts from the accountability and obligation 

of the issuing officers to premise their decision on a factual basis. 

2 The State did not make out a sufficient case for the subpoenas to be issued 

on the terms contained therein. In particular, given the paucity of relevant 

averments in Colonel Soobramoney’s affidavits, no connection between the 

accounts  of  Goldcoast  CC and  the  information  pertaining  to  applicant’s 

personal  bank  statements  and  between  the  alleged  offences  and  the 

documentation sought, was established. 

The applicant was not afforded a hearing by the magistrates nor did they 

order that copies of the subpoena be served on him, nor did they endorse 

the subpoenas to the effect that his bankers’ were permitted to inform the 

applicant  of  the  intended  examination  or  production  of  the  requested 

information prior to the examination or production of the documents.  
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As the handwritten amendments /additions were not initialled and portions 

of  the  supporting  affidavits  are  nonsensical  or  the  allegations  therein 

incongruous, but no query was raised by the magistrate. They did not also 

query the authority of the applicants. 

The applicant contends that the aforegoing is indicative that the magistrates 

could not have applied their minds properly in deciding whether or not to  

authorize the subpoenas. 

3 The following jurisdictional requirements for the issue of the subpoena were 

not satisfied, rendering the subpoenas invalid:

3.1 the written authorizations by virtue of which Advocates Muller and 

Lucken  applied  for  the  subpoenas  are  not  the  necessary 

authorizations contemplated in section 205 of the Act and therefore 

the provisions of 205 (1) were not satisfied.

Lucken  requires  the  written  authority  of  the  Director  of  Public 

Prosecutions ie the designated official but the authority was issued 

by the Deputy National Director of Public Prosecutions.

As Muller is not a director under the National Prosecuting Authority or 

in terms of S205A, he is not a designated official who may apply for a 

subpoena  without  a  written  authority.  The  objective  behind  the 

specification of the designated official is that he would guard against  

the potentially abusive S205 process.

The failure to obtain the specified or prescribed authority undermines 

the legality of Lucken’s and Muller’s requests. 

3.2 Further the authorisations are invalid as they are dated 14 April 2005, 

and  have  no  connection  with  the  current  investigation  into  the 

applicant, which had not commenced at the time.

3.3 Section 205 (1) requires an authority for the specific application; and 

blanket authorizations do not suffice. 

3
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4 The applicant submits that if however the court were to rule that a general

authorization will suffice, then the requirements of section 20(5) read with 

the peremptory requirements of section 20(6) of the National Prosecuting 

Authority Act 32 of 1988 were not satisfied viz the authority does not set out

i) the area of jurisdiction 

ii) the offences; and 

iii) the court 

in respect of which the powers may be exercised. 

[4] In  opposing the relief  sought,  the  1st,  2nd and 3rd respondents  make the 

following  in response to the applicant’s contentions :

1 A failure to keep copies of the application or reasons for the decision does 

not constitute a procedural irregularity as there is no requirement in Section 

205 which renders it peremptory for the magistrate to retain a copy of the 

record, although such a practice may be recommended. 

The deponent has on behalf of the respondents, confirmed under oath that 

the record furnished to the applicant is correct and complete, and as there is 

no  genuine  dispute  as  to  its  correctness,  the  applicant  has  not  been 

prejudiced by the failure to keep records. 

2 The offences upon which the information was sought were clearly stated in 

the subpoenas. Further or a greater degree of particularity before a potential 

witness attends the enquiry would frustrate the objective and purpose of the 

section.

It  is  not  mandatory  that  the  applicant  be  given  notice  of  an  intended 

examination. No examination of witnesses was conducted. 

Section 205 does not prescribe that the Fourth Respondent must afford the 

applicant a hearing prior to the issuing of the subpoena. Such forewarning 

would have jeopardized and compromised the very purpose of obtaining the 

documents via the subpoenas in respect of serious offences. 
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A proper case was made out justifying the issue of the subpoenas. The 

supporting affidavits contained the evidence which gave rise to reasonable 

suspicion that there was a close connection between the applicant and the 

suspected criminal conduct under investigation. The bank statements to be 

furnished in terms of the subpoenas were crucial to the investigation as they 

were important evidence of the movement of funds.

 

 Any intrusion into the privacy interests of the applicant is justified by the 

need  for  proper  police  investigation  to  crimes  and  the  bank  statements 

being evidence of the movement of funds, may assist in the exposure of 

serious economic crimes, such as fraud and money laundering.

The applicant had consequently failed to make out a case for his complaint 

of misdirection on the part of the magistrates or their failure to apply their 

minds properly before arriving at a decision to grant the applications in 

terms of Section 205.

3 In terms of Section 22(1) of the National Prosecuting Authority Act 32 of 

1998  (the  NPAA)  the  authority  conferred  on  the  Director  of  Public 

Prosecutions by any law may be exercised by the National Director of Public 

Prosecutions. 

In terms of Section 23 of the NPAA, the Deputy National Director of Public 

Prosecutions exercises authority over the Special Commercial Crime Unit, 

and  is  therefore  duly  authorised  by  the  National  Director  of  Public 

Prosecutions  to  authorise  public  prosecutors  in  the  Special  Commercial 

Crimes Unit  to  bring requests and apply for  subpoenas contemplated in 

Section 205. Section 23 does not contemplate that the authorisation of the 

Deputy National Director by the National Director must be in writing. The 

authorisation of Lucken in terms of s 205(1) of the CPA read with Section 

20(5)  of  the  NPAA  under  and  by  virtue  of  which  she  applied  for  the 

subpoenas, was therefore proper and valid. 

Muller in his capacity as Deputy Director of  Public Prosecutions and the 

Coordinator  of  the  Specialised Commercial  Crimes unit  was  in  terms of 
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S20(4)  of  the  NPAA  conferred  with  statutory  authority  to  exercise  the 

powers referred to in Section 20(1) of the NPAA which are broad enough to 

include the power to deal .   

There was therefore no validity or merit in the applicant’s challenge to the 

authority under which the prosecutors applied for the subpoenas.

 

4 The provisions of  Section 205 do not  prescribe  that  the  authority  under 

which the prosecutor applies for the subpoena has to be granted specifically 

for each individual application, which would create an administrative burden 

without  serving a meaningful  purpose. There is also no requirement that 

there must be an investigation in place when the authority is granted. 

5 The respondents deny that the authority issued to Lucken does not comply 

with Section 20(5). 

[5] The respondents  also  contend that  if  the  applicant  was prepared to  co-

operate, there was no need for him to complain now about the police obtaining his 

bank records. The applicant’s offer of co-operation is also viewed with scepticism 

by the head investigating officer, Major General Booysen, as at the meetings held 

with the police, the applicant did not indicate how he would co-operate or disclose 

any pertinent information that would have assisted in the investigation According to 

Booysen, the concern of the applicant was to terminate the investigation rather 

than to assist in the investigation or provide information, which would clear his nam

Section 205 of the Criminal Procedure Act provides as follows:

205   Judge, regional court magistrate or magistrate may take evidence as to 
the alleged offence

(1) A Judge of a High Court, a regional court magistrate or magistrate may, subject 
to the provisions of subsection (4) and section 15 of Regulation of Interception of 
Communications and Provision of Communication-related Information Act, 2002, 
upon the request of a Director of Public Prosecutions or a public prosecutor 
authorised hereto in writing by the Director of Public Prosecutions, require the 
attendance before him or her or any other judge, regional court magistrate or 
magistrate, for examination by the Director of Public Prosecutions or the public 
prosecutor authorised hereto in writing by the Director of Public Prosecutions, of 
any person who is likely to give material or relevant information as to any alleged 
offence, whether or not it is known by whom the offence was committed: Provided 
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that if such person furnishes that information to the satisfaction of the Director of 
Public Prosecutions or public prosecutor concerned prior to the date on which he 
or she is required to appear before a judge, regional court magistrate or 
magistrate, he or she shall be under no further obligation to appear before a judge, 
regional court magistrate or magistrate.

[Sub-s (1) substituted by s 59 of Act 70 of 2002.]

(2) The provisions of sections 162 to 165 inclusive, 179 to 181 inclusive, 187 to 
189 inclusive, 191 and 204 shall mutatis mutandis apply with reference to the 
proceedings under subsection (1).

(3) The examination of any person under subsection (1) may be conducted in 
private at any place designated by the judge, regional court magistrate or 
magistrate.

(4) A person required in terms of subsection (1) to appear before a judge, a 
regional court magistrate or magistrate for examination, and who refuse or fails to 
give the information contemplated in subsection (1), shall not be sentenced to 
imprisonment as contemplated in section 189 unless the judge, regional court 
magistrate or magistrate concerned, as the case may be, is also of the opinion that 
the furnishing of such information is necessary for the administration of justice or 
the maintenance of law and order.

[S 205 substituted by s 11 of Act 204 of 1993] 

The constitutionality of Section 205
[6] It is common cause that Section 205(1) is a valid provision and does not 

offend against any constitutional right. 

In  Nel  v  Le  Roux  N  O  &  Others  1996  (3)  SA  562  (CC)  at  para  20  the 

Constitutional  Court  rejected  the  contention  that  S  205  infringed  a  number  of 

fundamental  constitutional  rights and held that S 205 was ‘narrowly tailored as 

possible  to  meet  the  legitimate  state  interest  of  investigating  and  prosecuting 

crime’, and that witnesses have a duty to testify. This decision was based on the 

provisions of Section 205 post the 1993 amendment which introduced the proviso 

whereby  the  hearing  and  inquiry  before  a  judicial  officer  falls  away  when  the 

documents are produced.    

[7] Despite a scrutiny of Section 205, when the Constitutional Court held that 

the provisions thereof were not unconstitutional, the Court did not find it necessary 

to interfere with the procedure envisaged by the section as being inconsistent with 

the  Constitution  or  potentially  unconstitutional,  or  prescribe  any  procedural 
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formality to preserve the constitutionality, although it is apparent that applications 

in  terms  of  Section  205  although  demanding  ‘the  exercise  of  invasive  and 

compulsive powers’ are subject only to the exercise of judicial discretion by the 

presiding officers after due consideration of the facts disclosed in the application. 

[8] The impugning of the subpoenas by the applicant is premised on procedural 

irregularities which tainted the application in terms of which the subpoenas were 

authorised and the conduct giving rise to the authorisation. 

The failure to keep records
[9] Section 205 does not prescribe the formality that the 4 th respondent must 

retain copies of the application or record.

[10] The applicant however avers that the failure of the Fourth Respondent to 

retain the affidavits and other relevant information in the application placed before 

the magistrate, is inconsistent with the Constitution as he is consequent to such 

failure, deprived of access to the information. 

[11] The applicant avers further that the respondents seem to acknowledge the 

validity of his objection and complaint in this respect, as the procedure relating to 

the records of applications in terms of Section 205 has been revised. He relies on 

a Circular 16/2010 issued by the Acting Judicial Head : Administrative Region 7, 

the contents of  which relate to the keeping of records and registers for search 

warrants and subpoenas in terms of section 205 ( the circular). 

[12] In the circular the acting Judicial Head, S F van Niekerk, refers to a lack of 

uniformity of practice relating to the keeping of records of search warrants and 

subpoenas in terms of Section 205. After pointing out the obligation on judicial  

officers to exercise their discretion judicially in authorising warrants or subpoenas,  

Van Niekerk also warns of the potential for constitutional challenges which occur 

after the lapse of a period of time after the authorisation and will therefore entail  

sight of the application in order for the judicial officer to furnish reasons and to 

demonstrate that his discretion was exercised judicially.   

Van Niekerk therefore suggests in the circular that a register of the details of such 

applications are maintained at each office, and a copy of each application be kept 

8
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in a file. 

The circular, firstly, confirms that there is no peremptory requirement relating to the 

keeping of records of Section 205 applications or the recording of reasons therefor. 

[13] However,  contrary  to  the  contention  of  the  applicant,  the  effect  of  the 

circular is not an acknowledgement that the failure to retain the records constitutes 

an  infringement  of  or  non  compliance  with  Section  205 or  any other  statutory 

requirement or that such failure constitutes a drastic procedural irregularity which 

vitiates or taints the issuing of the subpoenas, rendering same unconstitutional.  

Nor  does  the  circular  have  the  effect  of  a  prescriptive  directive  to  ensure 

compliance with the requirements of Section 205. 

[14] The circular  sets  out  the  obligations on the  magistrate  before  whom an 

application  in  terms  of  S205  lies  for  determination,  and  thereafter  suggests  a 

formalised process to  be implemented in  respect  of  record keeping,  which  will  

assist the magistrate in responding to any subsequent query, as ‘it is not expected 

of a judicial officer to have a precise recollection of every such matter that came 

before him/her’. 

[15] Therefore while it is acknowledged in the circular that the retention of the 

record of a request and the decision by the magistrate may facilitate the resolution 

of  any  queries  raised  in  connection  therewith  and  subsequently  assist  the 

magistrate to provide reasons for his decision, the circular does not impinge on the 

validity of the procedure under and in terms of which the subpoenas were issued 

nor does it sustain the applicant’s allegation that the failure to keep records of the 

Section 205 applications constitutes a drastic procedural irregularity on which this  

review  application  is  grounded.   The  reliance  on  this  circular  is,  in  my  view,  

illconceived.

[16] Although the Fourth Respondent acknowledges that the maintenance of a 

register and a file of applications is good practice, the mere failure to keep records 

cannot  detract  from the  accountability  and  obligation  of  the  issuing  officers  to 

premise their decision on a factual basis. Section 205 imposes these obligations 

on the judicial officers without imposing the formal requirement to maintain records. 
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The  issuing  officers  have  confirmed  that  they  applied  their  minds  before 

authorising the subpoenas although they did not retain copies of the applications.  

[17] Although the Fourth Respondent did not keep records of the processes by 

virtue of which the subpoenas were issued, the applicant has been furnished with  

copies of the applications and the subpoenas, the correctness and completeness 

of which have been confirmed by the respondents. 

[18] The onus lies on the applicant to show that he is prejudiced in his claim to  

review the decisions to issue the subpoenas because he does not have access to 

the same and all the information placed before the magistrates or that the record 

furnished to him is unreliable or susceptible to manipulation by the respondents. I  

am unable to find that the applicant has shown such prejudice because of the lack 

of  particularity  in  his  objections  as  to  why  the  records  furnished  to  him  are 

susceptible to a challenge based on a failure to access the correct and complete 

information considered by the magistrates.

[19] In the premises the applicant cannot rely on a dispute of fact, and there is 

merit in the submission on behalf of the respondents that the material averments of 

Van Loggerenberg confirming that the record furnished to the applicant is a true 

copy, remain unchallenged and fall to be accepted as correct in accordance with 

the legal principle set out in Plascon Evans Paints Ltd v Van Riebeeck Paints 
(Pty) Ltd 1984 (3) SA 623 (A) at 635 A-C. 

[20] Consequently I do not find any merit in the contention that the failure by the 

magistrates  to  keep  records  of  Section  205  applications  constitutes  an 

unconstitutional practice and a fatal procedural irregularity making the issuance of  

the subpoenas susceptible to being reviewed and set aside. 

The Failure of the Issuing Officers to Exercise their Discretion Judicially
[21] The applicant avers that the information in the applications considered by 

the magistrates is inadequate to justify the decision to authorise the subpoenas.

[22] Section 205 provides that the subpoenas may only be issued in respect of 
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persons who are ‘likely to give material or relevant information as to any alleged 

offence,  whether  or not it  is  known by whom the offence was committed’.  The 

provision  clearly  envisages  that  the  objective  of  the  subpoenas  is  to  obtain 

information in the course of, or to assist in the investigation of, the alleged offence 

and involves the exercise of a judicial discretion. 

[23] The  applications  for  the  subpoenas  specify  the  alleged  offences  as 

‘fraud/corruption’  and  the  name  of  the  suspect  as  ‘Thoshan  Panday’.  The 

supporting affidavits by Soobramoney set out  inter alia  the circumstances under 

which the facts and other information pertaining to the alleged offence have been 

discovered, nature of the investigation being conducted, the relationship between 

the Goldcoast Trading CC and the suspect (the applicant),  and need to obtain 

further relevant information on monies received, disbursed or transferred by the 

applicant in connection with the alleged offences.

 

[24] Therefore although the offending transactions may have been made by the 

juristic entity,  Goldcoast Trading CC, of  which the applicant is the director,  the 

alleged  involvement  of  the  applicant  in  related  transactions  in  his  personal 

capacity,  is  in  my  view,  sufficiently  established  in  the  affidavit  to  justify  the 

authorisation of the subpoenas within the parameters of Section 205. 

[25] In  Nel supra at para [20]  the court based its finding that the Section 205 

proceedings  are  ‘narrowly  tailored  as  possible’  on,  inter  alia,  the  role  of  the 

independent judicial officers in the implementation of the proceedings. The issuing 

officers have confirmed under oath that the applications were properly considered 

and  that  they  did  apply  their  minds  before  authorising  the  issuance  of  the 

subpoenas and did not merely ‘rubber stamp’ the applications.

[26] There is no legal basis on which the court may reject their averments or 

facts  which  render  such  averments  improbable  or  false,  even  though  the 

magistrate Nieuwoudt could not confirm the presence of manuscript amendments 

appended  to  the  affidavit  of  Soobramoney  and  the  formalities  relating  to  the 

amendments were  not  complied with.  Nieuwoudt  nevertheless confirms that  he 

was satisfied from the application presented to him that that the subpoenas lay to 
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be authorised.

[27] The applicant  also  contends that  the  information  was  obtained from the 

banks in violation of the applicant’s rights to privacy entrenched in terms of section 

14(d) of the Constitution, but the magistrates did not take into account this invasion 

of the rights of confidentiality and privacy of the applicant.

[28] In  R v Parker1966 (2)  SA 56 (RA)  at  58 although the  decision is  pre-

constitutional, the court recognised that the interest of an individual to privacy is 

unequal when weighed against the competing interest of justice. It accordingly held 

that it would not be a proper exercise of discretion if the available facts indicate 

that the enquiry is to be based on vague supposition and that the magistrate had a 

duty  ‘to  ensure  that  the  members  of  the  public  are  not  unduly harassed  by 

inquisitions’.(my emphasis). Therefore although key word ‘unduly’ emphasizes the 

obligation on the magistrate to apply his mind to the application and not act as ‘a 

rubber stamp’ in authorising an invasive enquiry into the affairs of an individual, the 

court  also recognised that such invasion may be necessary and justified in the 

interests of justice, provided that it is properly grounded.

[29] Even under the current Constitutional protection of an individual’s rights to 

privacy and property, Section 205 remains an effective means to obtain disclosure 

and production of information despite the potential invasion of the aforesaid rights 

(see  Nel  supra)  as it serves  the  ‘legitimate  state  interest  of  investigating  and 

prosecuting crime’. 

[30] I  am not  satisfied  that  the  applicant’s  has furnished compelling  or  even 

persuasive  grounds  for  his  allegations  that  the  application  was  based  on 

inadequate facts or ‘vague suppositions’ or that the issuing magistrates failed to 

apply  their  minds  or  exercise  their  discretion  judicially  in  authorising  the 

subpoenas.        

[31] The  further  allegations  that  the  Fourth  Respondent  failed  to  give  the 

applicant a hearing, or to issue an order issued that the applicant be furnished with  

a  copy  of  the  subpoena,  and  that  the  applicant  was  not  given  notice  of  the 
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application in terms of Section 205 are not based on any legal requirements and 

the applicant has failed to show that the conduct of the magistrates complained of, 

prior to or post the issuance of the subpoenas, offend against the provisions of the 

section. Such procedures, if implemented, would undermine the very objective of 

Section 205: to obtain information in the investigation and prosecution of serious 

crime. 

[32] The issue of the legality when compelling testimony lies to be determined by 

the presiding officer at the S 205 examination, who may also be called upon to 

balance any conflict of interest. Although no examination was held in respect of the 

impugned subpoenas as the documents were furnished pursuant to the execution 

of  the  subpoenas,  this  does  not  undermine  the  existence  of  an  essential 

moderating tool to deal with any issue of legality or conflict of interest on which an  

examinee may rely as justifying his refusal to furnish the information requested. As 

held in Nel supra at paragraph [20] ‘This affords the examinee the widest possible 

residual protection’. 

Therefore the subpoenas do not lie to be struck down as unconstitutional because 

the examination was not held.         

[33] Further the applicant’s conclusions that the affidavits fell short based on the 

failure of the respondents to furnish him therewith, or that the failure to afford the 

applicant any notice of the S205 process is unlawful as it created the impression 

that  the  applicant  is  a  fraudster  do  not  sustain  the  allegations  of  procedural  

irregularity or constitute sound grounds for the relief sought.  

[34] The allegations of the applicant that he was prepared to co-operate with the 

police in respect of the investigation, is denied by Booysen on the basis that that 

nothing constructive or pertinent was offered during meetings with the applicant 

and  his  legal  representatives.  The  applicant  has  not  furnished  any compelling 

argument in favour of rejecting Booysen’s denials. In my view, his resistance to the 

documents obtained pursuant to the execution of the subpoenas remaining with 

the Third Respondent undermines his protestations of cooperation.      

The Validity of the authorisations under and by virtue of which the Section 
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205 applications were made  
[35] The relevant sections of the National Prosecuting Authority Act 32 of 
1998 (the NPAA) are : 

Section 20: Power to institute and conduct criminal proceedings -
    (1)  The power, as contemplated in section 179(2) and all other relevant

           sections of the Constitution, to -   
a) institute  and conduct  criminal  proceedings on behalf  of  the 

State;

b) carry  out  necessary  functions  incidental  to  instituting  and 

conducting such criminal proceedings ; and 

c) discontinue criminal proceedings 

vests  in  the  prosecuting  authority  and  shall,  for  all  purposes  be 

exercised on behalf the Republic.

2)  Any Deputy National Director shall exercise the powers referred to in 

subsection (1) subject to the control and directions to the  National  

Director.   

3) ……………………….

4) Subject  to  the  provisions  of  this  act,  any  Deputy  Director  shall, 

subject  to  the  control  and  directions  of  the  Director  concerned, 

exercise the powers referred to in subsection (1) in respect of –

(a) the area of jurisdiction for which he or she has been 

appointed; and 

(b) such offences and in such courts, as he or she has 

been authorised in writing by the National Director or 

a person designated by the by the National Director.

5) Any  prosecutor  shall  be competent  to exercise any of the powers 

referred to in subsection (1) to the extent that he or she has been 

authorised thereto in writing by the National Director, or by a person 

designated by the National Director. 

  Section 22 Powers, duties and functions of National Director -
(1) The  National  Director,  as  head of  the  prosecuting  authority,  shall 

have  authority  over  the  exercising  of  all  the  powers,  and  the 
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performance of all the duties and functions conferred or imposed on 

or  assigned  to  any  member  of  the  prosecuting  authority  by  the 

Constitution, this Act or any other law.  

Section 23 Powers, duties and functions of Deputy National Director –
1) Any  Deputy  National  Director  may  exercise  or  perform  any  of  the 

powers, duties and functions of the  National Director  which he or she 

has been authorised by the National Director to exercise or perform.

[36] The Deputy National Director may in terms of Section 20 (2) exercise the 

power  set  out  in  Section  20  (1),  which  includes  the  performing  of  ‘necessary 

functions  incidental  to  instituting  and  conducting  such  criminal  proceedings’, 

subject  to  the  control  and  directions  of  the  National  Director.  There  is  no 

requirement  that  the  directives  to  the  Deputy  National  Director  have  to  be  in 

writing. Further there is no limitation in respect of the jurisdictional area for which 

the National Director or Deputy National Director is appointed, as in the case of a 

Director under Section 20 (3).

[37] The  issuing  of  authorities  to  prosecutors  to  bring  requests  in  terms  of 

Section 205, if properly founded and motivated may be construed as falling within 

the ambit of a necessary function incidental to instituting and conducting criminal 

proceedings. It is apparent from the affidavits of Soobramoney, that the objective 

of the Section 205 applications consequent to which the offending subpoenas were 

issued, was to obtain information pertinent to contemplated criminal proceedings to 

be  instituted  or  already  being  conducted  against  the  applicant.  The  National 

Deputy Director may therefore, in my view, properly rely on Section 20 (2) as an  

empowering provision. 

[38] In consequence of the National Deputy Director being so empowered, he 

/she may under Section 20 (5) empower a prosecutor in writing to perform such 

function or exercise such power as specifically conferred in writing on him/her.  

[39] The exercise of this power  is circumscribed in its implementation by the 

independent judicial officer who must grant the request after a due consideration of 
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the  pertinent  facts.  This  prevents  arbitrary  prosecutorial  conduct  in  invoking 

Section 205 within the hierarchy structured by the NPAA, and effectively counters 

the argument that only the designated prosecuting officials with ‘more than the 

simple  status  of  Prosecutor’  may  exercise  these  powers  of  compulsion  via 

subpoena because of the drastic invasive nature of the process.    

[40] Further,  by virtue of Section 23, the National  Director may authorise the 

Deputy National Director to exercise any power or perform any of the functions of  

the National Director. There is no prescriptive requirement that this authorisation 

has to be in writing.

[41] I am therefore satisfied that Lucken’s authority is not susceptible to attack 

on its validity on the grounds that she was not authorised by a Director but by the 

Deputy National Director.

[42] Insofar  as  Muller’s  authority  is  concerned,  I  am  satisfied  that  he  was 

conferred with the requisite authority to bring a request under Section 20 (4) (a)  

from the date of his appointment on 4 March 2010, on considerations similar to 

those set out supra in respect of the National Deputy Director under Section 20 (2). 

Muller was also authorised by the Deputy National Director on the same terms as 

Lucken on 11 October 2006. 

  

[43] The challenge to Ramaite’s authority by the applicant that the jurisdictional 

prerequisite that the Section 205 powers  can only be invoked by a Director of 

Public Prosecutions or a public prosecutor authorised in writing by a Director of  

Public Prosecutions was not met, that there has been a usurpation of the statutory 

discretion  of  the  designated  official,  and  that  the  Respondents’  reliance  on 

Sections 20(2), 22(1) and 23 is misplaced, cannot in my view be sustained from a 

reading of the relevant sections. I am further satisfied that it is the empowering 

legislation and not the appointment (either by the President or the Minister) that is  

relevant in determining whether the Deputy National Director could validly confer 

the power to bring applications in terms of Section 205.   

[44] The applicant has further not satisfied the onus on him to show that the 
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magistrates  who  authorised  the  issue  of  the  subpoenas  did  not  consider  the 

legality of  the authority  relied upon by the prosecutor  bringing the request.  He 

merely makes the submission on the basis of his own interpretation of the relevant 

legislative  provisions  but  provides  no  basis  why  the  court  should  accept  his 

contention as probable in the face of the denial by the magistrates, that they failed 

to apply their minds to the request.   

[45] The provisions of  Section 205 do not  prescribe  that  the  authority  under 

which the prosecutor applies for the subpoena has to be granted specifically for 

each individual application or that there must be an investigation in place when the 

authority is granted. I am also of the view that there is no merit in the contention 

that the authority issued to Lucken does not comply with Section 20(5), and am in 

agreement with the submission by the respondents that the authority issued to her 

covers applications to all courts; that there is no need to prescribe the offences as 

the powers in S205 are not circumscribed by particular offences; and that the area 

of  Lucken’s jurisdiction is stipulated in her authority.

[46] Consequently, contrary to the arguments advanced by the applicant, I am 

unable to find that the applicant has furnished cogent or compelling grounds on 

which  I  may  properly  find  that  the  process  applied  in  obtaining  the  approvals 

necessary for issue of the subpoenas and the execution thereof is inconsistent with 

the Constitution or that the authorisations relied on by the respondents are not the 

requisite  authorisations  to  invoke  the  Section  205  process,  and  declare  the 

issuance of the subpoenas invalid. Nor am I persuaded that the grounds on which 

the applicant relies for the relief sought, merits a robust judicial oversight. 

Costs:
[47] There is no reason why costs should not follow the result. I am also satisfied 

that this is a matter which warranted the employment of two counsel, given the 

nature of the issues raised by the applicant. 

Order  
In the premises the following order do issue : -
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The application is dismissed with costs, such costs to include the costs consequent 

upon the employment of two counsel.  

________________________

MURUGASEN J

Counsel for the Applicant: Mr KJ Kemp
Instructed by: T Giyapersad & Associates

53 Anthony Road
Riverside
DURBAN NORTH

Counsel for the Respondent:   Mr N Singh        
Instructed by:          State Attorney

6th Floor
Metropolitan Life Building
391 Smith Street
DURBAN
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